

中国肿瘤临床 2015, Vol. 42 》 Issue (12): 608-613 DOI: doi:10.3969/j.issn. 1000- 8179.20150396

基础研究

最新目录| 下期目录| 过刊浏览| 高级检索

« 前一篇 | 后一篇 »

### 顺铂和紫杉醇对CIK 细胞杀伤食管癌细胞活性的影响及其分子机制研究\*

梅家转, 徐虹, 刘桂举, 赵继智

作者单位: 郑州人民医院肿瘤内科 (郑州市450003)

## Effect of cisplatin and paclitaxel on the cytotoxicity of cytokine-induced killer cells on esophagus carcinoma and its molecular mechanisms

Jiazhuan MEI, Hong XU, Guiju LIU, Jizhi ZHAO

This work was supported by the Science and Technology Program of Henan Province (No.112102310126 )

摘要 图/表 参考文献(0) 相关文章(15)

全文: PDF (2038 KB) HTML (1 KB)

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

#### 摘要

目的: 研究紫杉醇、顺铂对人食管癌EC9706细胞NKG 2D 配体表达及CIK 细胞杀伤活性的影响, 探讨相关分子机制。方法: MTT 法测定紫杉醇、顺铂对EC9706细胞的24h 半数抑制浓度 (IC 50)。流式细胞仪检测1/ 2 IC 50浓度紫杉醇、顺铂作用前、后EC9706细胞NKG 2D 配体的表达。乳酸脱氢酶释放法检测效靶比2 0 : 1、3 0 : 1 时, CIK 细胞对1/ 2 IC 50浓度紫杉醇、顺铂作用前、后EC9706细胞的杀伤活性。荧光定量PCR 法检测1/ 2 IC 50浓度紫杉醇、顺铂作用EC9706细胞24h 前、后DNA 损伤修复基因 ( ATM、ATR、CHK 1、CHK 2、P 53) 表达的变化。结果: 紫杉醇、顺铂的24h 半数抑制浓度分别为10、5 μ g/mL。1/ 2 IC 50浓度紫杉醇作用24h后, EC9706细胞MICB、ULBP2、ULBP3 表达均明显增强 ( P < 0.05 ), MICA、ULBP1 表达无显著性变化 ( P > 0.05 ); 1/ 2 IC 50浓度顺铂作用24h 后, EC9706细胞 MICA、MICB、ULBP2、ULBP3 表达均明显增强 ( P < 0.05 ), ULBP1 表达无显著性变化 ( P > 0.05 )。效靶比 20 : 1、30 : 1 时, CIK 细胞对 1/ 2 IC 50浓度紫杉醇、顺铂作用后的 EC9706细胞的杀伤活性均明显增强 ( P < 0.05 )。1/ 2 IC 50浓度紫杉醇作用 24h后, DNA 损伤修复基因表达均无显著性变化 ( P > 0.05 ); 1/ 2 IC 50浓度顺铂作用24h 后, ATM、ATR、CHK 1、CHK 2 基因表达均明显增加 ( P < 0.05 ), P 53基因表达无显著性变化 ( P > 0.05 )。结论: 顺铂、紫杉醇均可增强CIK 细胞的杀伤活性, 其分子机制可能与激活DNA 损伤修复基因, 进而增加NKG 2D 配体表达有关。

关键词: 食管癌, 紫杉醇, 顺铂, 细胞因子诱导的杀伤细胞, NKG 2D 配体, DNA 损伤修复基因

#### Abstract :

Objective:To explore the effect of paclitaxel (PTX) and cisplatin (DDP) on the expression of NKG2D ligands of hu-man esophagus carcinoma cell EC 9706and on the cytotoxicity of cytokine-induced killer (CIK) cells, as well as to discuss its molecu-lar mechanisms. Methods:The half maximal inhibitory concentration (IC50) values of PTX and DDP against EC 9706cells for 24h were measured by MTT assay. The expression levels of NKG 2D ligands (MICA, MICB, ULBP1, ULBP2, and ULBP 3) on the EC 9706 cell surface before and after 24h culture with 1/2 IC50 of PTX or DDP were assayed by flow cytometry. Cytotoxicity of CIK cells against EC9706cells before and after 24h culture with 1/2 IC50 PTX or DDP was analyzed by lactate dehydrogenase release assay at an effector to target cell ratio (E:T) of20:1 and 30:1, respectively. The expression levels of DNA damage repair genes (ATM, ATR, CHK1, CHK2, and p 53) of EC9706cells before and after 24h incubation with1/2 IC50 PTX or DDP were detected by quantitative fluorescent PCR.Results:The IC 50 values of PTX and DDP were 10and 5 μ g/mL, respectively. MICB, ULBP 2, and ULBP 3 on EC 9706cells were upregulated after 24h culture with 1/2 IC50 PTX (P<0.05), and the expression levels of MICA, MICB, ULBP2, and ULBP 3 were higher after 24h culture with 1/2 IC50 DDP (P<0.05). Cytotoxicity of CIK cells against EC 9706cells cultured with 1/2 IC50 of PTX or DDP at E:T of 20:1 and 30:1 was significantly enhanced compared with those untreated (P<0.05). The expression levels of DNA damage repair genes did not significantly increase after 24h treatment with 1/2 IC50 PTX (P>0.05), whereas ATM, ATR, CHK 1, and CHK 2 were over -expressed after24h treatment with 1/2 IC50 DDP (P<0.05). Conclusion:PTX or DDP can enhance the susceptibility of EC9706cells to CIK cell-mediated lysis by upregulating the expression of NKG2D ligands through activating DNA damage repair genes.

Key words : esophagus carcinoma paclitaxel cisplatin cytokine-induced killer cells NKG2D ligands DNA damage repair genes

收稿日期: 2015-04-09 出版日期: 2015-06-30

#### 基金资助:

本文课题受河南省科技计划攻关项目 ( 编号 : 112102310126 ) 资助

通讯作者: 梅家转 E-mail: mjzhuang@163.com

#### 引用本文:

梅家转, 徐虹, 刘桂举, 赵继智. 顺铂和紫杉醇对CIK 细胞杀伤食管癌细胞活性的影响及其分子机制研究\*[J]. 中国肿瘤临床, 2015, 42(12): 608-613. Jiazhuan MEI, Hong XU, Guiju LIU, Jizhi ZHAO. Effect of cisplatin and paclitaxel on the cytotoxicity of cytokine-induced killer cells on esophagus carcinoma and its molecular mechanisms. Chinese Journal of Clinical Oncology, 2015, 42(12): 608-613.

#### 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ 梅家转
- ▶ 徐虹
- ▶ 刘桂举
- ▶ 赵继智

链接本文:

<http://www.cjco.cn/CN/doi:10.3969/j.issn.1000-8179.20150396> 或 <http://www.cjco.cn/CN/Y2015/V42/I12/608>

友情链接



版权所有 © 2013 《中国肿瘤临床》编辑部

地址：天津市河西区体院北环湖西路肿瘤医院内 300060

电话/传真：(022)23527053 E-mail: [cjco@cjco.cn](mailto:cjco@cjco.cn) [cjcotj@sina.com](mailto:cjcotj@sina.com) 津ICP备09011441号-3